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Prawie tysiąc tegorocznych maturzystów
spotkało się na placu Warszawskim

POLONEZA
CZASZACZĄĆ!
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Plenerowy polonez został zorganizowany w Zabrzu już po raz trzynasty Fot. UM Zabrze

P olonez to taniec z tradycją, więc
była to ciekawa i na pewno na

długo zapamiętana impreza. Teraz
przed nami matura. Myślę, że bę-
dzie dobrze, choć może być dość
trudno uzyskać wysoki wynik –
mówi Jakub Pisiewicz z I Liceum
Ogólnokształcącego im. prof. Zbi-
gniewa Religi, które w tym roku ko-
ordynowało przygotowania do ple-
nerowego poloneza.

- Dużo ćwiczyliśmy przed stud-
niówką. Jesteśmy bardzo dobrą szko-
łą i wszystko szybko „załapaliśmy” -
uśmiecha się Stanisław Kłos z I LO.

Tegoroczny plenerowy polonez,
choć odbył się po raz trzynasty, z pew-
nością nie był pechowy. - To, co tutaj
widzimy, to pewnego rodzaju wisien-
ka na torcie. Maturzyści mogą poka-
zać, czego się nauczyli, a pomagają im
w tym znakomici tancerze z zespołu
„Śląsk” - podkreśla Iwona Maciuła, dy-
rektor Zespołu Szkół nr 10.

- To już piękna zabrzańska trady-
cja. Kiedy rozpoczyna się odliczanie
czasu do matury, zabrzańska mło-
dzież tańczy poloneza. Faktem jest,
że na niejednej studniówce już od-
tańczono poloneza, ale myślę, że ten
wyjątkowy taniec, w tym wyjątko-
wym miejscu, jest absolutnie jedyny
i niepowtarzalny – podkreśla prezy-

dent Zabrza Małgorzata Mańka-Szu-
lik, która wręczyła uczniom symbo-
liczne zaproszenie do Parku Miliona
Świateł oraz na wystawę prac Rafała
Olbińskiego w Muzeum Górnictwa
Węglowego. - Trzymamy za naszych
maturzystów kciuki. A jeśli tak zda-
dzą maturę, jak zatańczyli, to jestem
spokojna – dodaje. MM
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Polonez
na pół tysiąca par

PRAWIE TYSIĄC TEGOROCZNYCH MATURZYSTÓW SPOTKAŁO SIĘ
NA PLACU WARSZAWSKIM

Przy dźwiękach poloneza autorstwa Wojciecha Kilara ruszyło do tańca prawie tysiąc za-
brzańskich maturzystów. W tradycyjnej już imprezie zorganizowanej na placu Warszaw-
skim towarzyszyli im artyści Zespołu Pieśni i Tańca „Śląsk”.

Przygotowany przez uczniów układ taneczny Fot. UM Zabrze
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Polonez na pół tysiąca par str. 3
Nowe mieszkania
na Helence str. 4-5
Bez korków z północy
na południe str. 6
Nowe drogi powstaną
w Pawłowie str. 7
Schronisko na finiszu str. 8
Zagrali, by wygrać z sepsą str. 9
Program wsparcia
dla seniorów str. 10
Centrum przesiadkowe
rośnie w oczach str. 11
Nie możemy
być manufakturą str. 12-13
Będzie gładko
jak po szynach str. 14
Wspieramy naszych
przyjaciół z Ukrainy str. 15
Ferie w mieście
pełne atrakcji str. 16-17
Magiczna kraina
zaprasza młodszych
i starszych str. 18-19
Zabrze oczami
młodych artystów str. 20
Poznaj świat
Rafała Olbińskiego str. 21
Innowacyjna gospodarka str. 22
Pół wieku kliniki
kardiologii str. 23
Z górniczą orkiestrą
w klimat świąt str. 24
Koncert dla pokoju str. 25
Nowe programy
w ofercie Funduszu str. 26
Pamiętamy o dramacie
sprzed lat str. 27
Nowi inwestorzy
w dzielnicy Helenka str. 27
Nasi najzdolniejsi str. 28
Czwarta trybuna
coraz bliżej str. 29
Murawa pełna emocji str. 30
Trójkolorowi z pucharem str. 31
Dziesięć lat pełnych
napięć (cz. 1) str. 32-33
Jesteśmy liderem
metropolii w nasadzeniach
drzew str. 34

Budynki będą trzypiętrowe.
Łączna liczba mieszkań to 64,

po szesnaście w każdym budynku.
Przewidziano mieszkania dwu
i trzypokojowe z aneksami kuchen-
nymi oraz komórkami lokatorskimi
– tłumaczy Renata Lemańska, pre-
zes spółki ZBM-TBS. – Z mieszkań
na parterze będzie można wyjść
bezpośrednio do ogródka – dodaje.

W ramach inwestycji wykonana
zostanie nowa infrastruktura tech-
niczna i drogowa. Powstanie 90
miejsc postojowych, w tym dwa
miejsca ładowania samochodu
elektrycznego. Przewidziano rów-
nież duży plac zabaw oraz cztery
wiaty rowerowe.

- Naszą inwestycję wyróżnia
również doskonała lokalizacja.

W najbliższej okolicy zlokalizowane
są przedszkola i szkoły, sklepy,
przychodnie lekarskie, punkty usłu-
gowe oraz lokale gastronomiczne.
Dotarcie do najbliższych przystan-
ków autobusowych zajmuje zaled-
wie dwie minuty. Inwestycja poło-
żona jest zaledwie 4 km od zjazdów
z autostrady A1, a jeszcze bliżej jest
do dróg krajowych nr 78 i nr 94.
Atrakcyjne są również w pobliżu
ścieżki rowerowe oraz okoliczne
lasy – podkreśla prezes Renata Le-
mańska.

Wykonawcą inwestycji jest kon-
sorcjum Remar Budownictwo.
Mieszkania, o powierzchni od 52 do
78 metrów kwadratowych, będą
dostępne na zasadach wynajmu.
Warunkiem ubiegania się o miesz-

Nowe mieszkania na Helence
RUSZA KOLEJNA INWESTYCJA GMINNEJ SPÓŁKI ZBM-TBS

Nowoczesne osiedle składające się z czterech budynków
i otaczającej je infrastruktury powstanie przy ul. Niepokól-
czyckiego w dzielnicy Helenka. Do dyspozycji będą tu
64 mieszkania. W styczniu podpisana została umowa mię-
dzy wykonawcą a gminną spółką ZBM-TBS. Wartość inwe-
stycji to ponad 26mln zł.

Z mieszkań na parterze będzie można wyjść do ogródka Wiz. ZBM-TBS
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TAKIE SĄ LICZBY

4 budynki
powstaną przy

ul. Niepokólczyckiego

16 mieszkań
będzie

w każdym z nich

52 mkw
to powierzchnia
najmniejszego

78 mkw
to powierzchnia
największego

kanie w systemie TBS jest złożenie
wniosku o najem mieszkania oraz
złożenie deklaracji udziału w kosz-
tach budowy, czyli partycypacji.

– Podpisujemy umowę na wy-
jątkowo ważną dla mieszkańców
Zabrza, a w szczególności dzielnicy
Helenka, inwestycję mieszkaniową,
którą realizować będzie spółka
ZBM-TBS. To dla mnie tym większa
radość, że pokazuje, jak atrakcyjną
lokalizacją jest ta zielona dzielnica –
mówi prezydent Zabrza Małgorzata
Mańka-Szulik. - W Zabrzu konse-
kwentnie rozwijamy budownictwo
mieszkaniowe, współfinansując po-
wstawanie nowych mieszkań.
Wspieramy także inicjatywy dewe-
loperów i osób prywatnych, którzy
budują domy w Słonecznej Dolinie.
Zapotrzebowanie na nowe miesz-
kania potwierdza, że ludzie chcą
mieszkać w Zabrzu – dodaje.

Przypomnijmy, że aktualnie do-
biega końca inna inwestycja spółki
ZBM-TBS. Chodzi o 5-kondygnacyj-
ny budynek przy ul. Żeromskiego,
w którym powstaje 35 nowocze-
snych mieszkań o metrażu od 42
do 85 metrów kwadratowych. GOR

Nowe mieszkania na Helence
RUSZA KOLEJNA INWESTYCJA GMINNEJ SPÓŁKI ZBM-TBS

Podpisanie umowy z wykonawcą nowego osiedla Fot. UM Zabrze
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Wramach projektu powstaje
ponad kilometrowy odcinek

drogi, która będzie połączeniem
istniejącej alei Korfantego z ulicami
Tarnopolską i Brygadzistów.
W miejscu skrzyżowania alei Kor-
fantego z ulicą Heweliusza powsta-
nie rondo turbinowe. Zaplanowano
także budowę dwóch obiektów mo-
stowych: nad jarem po kolei pia-
skowej oraz nad ciekiem wodnym.
Wybudowane zostaną również
skrzyżowania z ul. 11 Listopada
oraz z ulicą Mickiewicza. Rozbudo-
wane zostanie skrzyżowanie prze-
dłużenia Al. Korfantego z ulicami
Tarnopolską oraz Brygadzistów.

Oprócz drogi, która znacznie
odciąży ruch w śródmieściu oraz
usprawni komunikację ze spe-
cjalną strefą ekonomiczną,
mieszkańcy będą mogli korzystać
także z nowych chodników czy
ścieżek rowerowych. Nie zabrak-
nie obniżających poziom hałasu
ekranów akustycznych oraz no-
woczesnego i energooszczędne-
go oświetlenia LED. Wartość in-
westycji sięga 42 mln zł. Aż 30
mln zł stanowi pozyskane przez
miasto rządowe dofinansowanie.
Planowany termin zakończenia
prac to czwarty kwartał tego
roku.

- Zaawansowanie prac pozwala
wierzyć, że wykonawca dochowa
terminów zawartych w umowach,
a tym samym wkrótce poprawi się
komfort podróżowania po naszym
mieście – podkreśla prezydent Za-
brza Małgorzata Mańka-Szulik. –
Przedłużenie alei Korfantego to in-
westycja strategiczna, która uspraw-
ni komunikację pomiędzy północną
i południową częścią Zabrza oraz
ułatwi dojazd do specjalnej strefy
ekonomicznej. To kolejne zadanie
w ramach konsekwentnie prowadzo-
nej rozbudowy i modernizacji infra-
struktury drogowej oraz tramwajo-
wej w naszym mieście – dodaje. GOR

Coraz bardziej zaawansowane są roboty związane z przedłużeniem alei Korfantego. Po
zakończeniu inwestycji znacznie łatwiejsze stanie się przemieszczanie między południo-
wą i północną częścią Zabrza.

TRWAJĄPRACENADPRZEDŁUŻENIEMALEIKORFANTEGO

Bez korków z północy
na południe

Powstające w ramach inwestycji rondo Fot. UM Zabrze



Dwie spośród nowych dróg to
ulice boczne – wschodnia i za-

chodnia – w ciągu ul. Obrońców
Westerplatte. Pierwsza z nich ma
długość 146 metrów, druga – 314.
Nowe oblicze zyska również pra-
wie pół kilometra ul. Sudeckiej.
Łączna wartość robót sięga prawie
5 mln zł.

- To stosunkowo krótkie odcinki
dróg, natomiast to niezwykle po-
trzebne inwestycje z punktu widze-
nia mieszkańców, którzy obecnie
w bardzo niekomfortowych warun-
kach dojeżdżają do swoich nieru-
chomości – podkreśla Danuta Bo-
chyńska-Podloch, dyrektor Miej-

skiego Zarządu Dróg w Zabrzu.
- W ramach projektu zostanie wybu-
dowany ciąg jezdno-pieszy, ponieważ
na typowy chodnik czy ścieżkę rowe-
rową nie ma miejsca. Przebudowana
zostanie cała instalacja oświetlenio-
wa i zostaną wybudowane kanały
technologiczne. Drogi oczywiście
będą odwodnione – dodaje.

- Projektowanie tych dróg wy-
magało sporych nakładów pracy ze
względu na ograniczoną powierzch-
nię pomiędzy domami - zwraca
uwagę prezydent Zabrza Małgorza-
ta Mańka-Szulik. - Wszystkie te dro-
gi zostaną zakończone do końca
tego roku, chociaż na każdy odci-

nek wchodzi inna firma – dodaje.
– Bardzo się cieszę, że mieszkańcy
naszej dzielnicy będą mogli korzy-
stać z nowych dróg z prawdziwego
zdarzenia. Realizacja tych projektów
wymagała z jednej strony znalezie-
nia finansowania, z drugiej uregulo-
wania spraw własnościowych. Dzię-
kuję za determinację pani prezydent
i wszystkim osobom, które przyczy-
niły się do tego, że prace mogą ru-
szyć. A warto zwrócić uwagę, że na
utwardzenie niektórych z tych odcin-
ków czekaliśmy już od 40 lat. Teraz
się to udało - podsumowuje Krystian
Jonecko, wiceprzewodniczący Rady
Dzielnicy Pawłów. GOR

Nowe drogi powstaną
w Pawłowie

RUSZAJĄ NIEZWYKLE OCZEKIWANE PRZEZ MIESZKAŃCÓW
INWESTYCJE DROGOWE

Trzy nowe drogi powstaną jeszczew tym rokuwPawłowie.W styczniu w ratuszu podpisa-
ne zostały umowy zwykonawcami tych niezwykle oczekiwanychprzezmieszkańcówdziel-
nicy inwestycji.

Nowe oblicze zyska m.in. ul. Sudecka Fot. UM Zabrze Wiceprzewodniczący Rady Dzielnicy Pawłów Krystian Jonecko Fot. TVZ
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K ochamy naszych czworonoż-
nych przyjaciół. Nie każdy

z nich ma jednak swój wymarzony
dom. Dla psów i kotów, które zna-
lazły się w trudnej sytuacji, finali-
zujemy w Zabrzu budowę nowo-
czesnego schroniska, gdzie będzie
mogło przebywać trzysta zwierząt
– mówi prezydent Zabrza Małgo-
rzata Mańka-Szulik.

W ramach zmierzającego już
do końca projektu powstaje pięć
obiektów kubaturowych, w tym
dwukondygnacyjny budynek wej-
ściowy z zewnętrzną klatką scho-
dową, 44 podwójne boksy dla
psów wraz z komunikacją oraz
z pomieszczeniami pomocniczy-
mi, magazynami, kuchnią, kotłow-
nią, warsztatami i toaletami, jed-
nokondygnacyjny budynek ko-
ciarni oraz jednokondygnacyjny
budynek kwarantanny z prefabry-
kowanych boksów wraz z ze-
wnętrznymi, częściowo zadaszo-
nymi wybiegami oraz wiatą prze-
znaczoną na chłodnie i skład
drewna i paliwa. Wykonane zosta-
ną drogi komunikacyjne, patio
z kostki granitowej połączonej
z trawnikami oraz ogrodzenie.
Projekt w całości finansowany jest
z pozyskanych przez miasto środ-
ków z Funduszu Inwestycji Lokal-
nych.

Przypomnijmy, że schronisko
„Psitul mnie” znajduje się obecnie
przy ul. Bytomskiej 133. Po zakoń-
czeniu inwestycji zmieni ono loka-
lizację, ale nie przeprowadzi się
daleko. Zostanie w Biskupicach,
przy ulicy Bytomskiej. Nowa siedzi-
ba będzie jednak bliżej granicy
z Bytomiem, z dala od wszelkich
zabudowań.

- Tak piękny i duży obiekt musi
służyć wielu celom. Dla nas bardzo
ważną rzeczą jest edukacja, zarów-
no najmłodszych, jak i nieco star-
szych osób. Dlatego ten obiekt bę-
dzie wykorzystywany jako centrum
edukacyjno-informacyjno-konfe-
rencyjne. Chcemy tu też również
mocno rozwijać wolontariat.
Mamy nadzieję, że uda się nam
zrealizować kilka projektów, któ-

rych nie byliśmy w stanie przepro-
wadzić w starym schronisku ze
względu na ograniczenia prze-
strzeni. Chcemy zapraszać do nas
mieszkańców, organizować pikniki
i szerzyć wiedzą na temat odpo-
wiedniego zachowania wobec
zwierząt – podkreśla Danuta Miku-
sz-Oslislo, prezes zabrzańskiego
oddziału Towarzystwa Opieki nad
Zwierzętami. GOR

Na finiszu są prace związane z budową nowej siedziby schroniska „Psitul mnie” w Biskupi-
cach. Bezpieczny i wygodny dach nad głową znajdą tu psy i koty, które z różnych przyczyn
znalazły się bez swoich opiekunów.

CORAZBLIŻSZEZAKOŃCZENIASĄPRACENADBUDOWĄNOWEGO
SCHRONIENIADLAPSÓWIKOTÓW

Schronisko na finiszu

Tak prezentuje się już nowy obiekt w Biskupicach Fot. UM Zabrze

O takim schronieniu można wręcz pomarzyć... Fot. pixabay
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W Zabrzu działały dwa sztaby
WOŚP. Jeden z nich, który

przygotowało Stowarzyszenie Dzieci
i Młodzieży „Wielka Flota Zjednoczo-
nych Sił”, skupiał około 300 wolonta-
riuszy. - To są rodziny z dziećmi, lu-
dzie starsi, młodsi. Naprawdę
mamy tutaj fantastyczną ekipę –
mówi Magdalena Bender ze sztabu
WOŚP Zabrze.

Drugi sztab został zorganizowa-
ny w III LO. - Realizujemy program
„Dzieci dzieciom”. Naszymi wolonta-
riuszami są przede wszystkim na-
uczyciele. W tym roku było zapisa-
nych 81 wolontariuszy – tłumaczy
Jagoda Długosz, szef sztabu WOŚP.

W Zabrzu wydarzenia wpisujące
się w program 31. Finału WOŚP trwały
już od soboty. Do Szpitala Klinicznego
im. Stanisława Szyszko zawitali alpini-
ści w stroju superbohaterów. Wykwa-
lifikowana ekipa nie tylko umyła okna
placówki, ale także swoją obecnością
umiliła pobyt małych pacjentów.

W parku przy ul. Czołgistów od-
był się z kolei VI Zabrzański Bieg Or-
kiestrowy. Na wydarzenie złożyły się
biegi na dystansie 3 i 6 km oraz nor-
dic walking. Ich celem było propago-
wanie akcji „Policz się z cukrzycą” –
autorskiego programu WOŚP, a tak-
że Programu Leczenia Osobistymi
Pompami Insulinowymi Kobiet Cię-
żarnych z Cukrzycą.

Pieniądze zebrane podczas te-
gorocznego Finału zostaną przezna-
czone na zakup sprzętu umożliwia-
jącego jak najszybszą diagnostykę
sepsy. MM
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190 679,96 zł
zebrano w Zabrzu podczas
tegorocznego Finału WOŚP

Zagrali, bywygrać z sepsą
ZA NAMI 31. FINAŁ WIELKIEJ ORKIESTRY ŚWIĄTECZNEJ POMOCY

„Chcemy wygrać z sepsą! Gramy dla wszystkich – małych i dużych!” - takie hasło towarzy-
szyło w tym rokuWielkiej Orkiestrze Świątecznej Pomocy, która zagrała już po raz 31. Po
raz kolejny okazało się, że serca ludzimająwielkąmoc, która przełożyła się na rekord ogól-
nopolskiej zbiórki.

VI Zabrzański Bieg Orkiestrowy Fot. UM Zabrze

Zbiórka w Centrum Handlowym Platan

Nietypowe odwiedziny w SK nr 1 Fot. UM Zabrze



RADAMIASTA ZABRZE – POSIEDZENIA KOMISJI

KOMISJA BUDŻETU I INWESTYCJI

6.02 godz. 16.00 – Zabrzański Budżet Obywatelski –
podsumowanie IX edycji, stan realizacji projektów,
propozycje zmian. Informacja o zmianach w udziale
samorządu miasta Zabrze w podatkach PIT i CIT. In-
formacja dotyczaca funkcjonowania i finansów Szpita-
la Miejskiego w Zabrzu Sp. z o.o.

KOMISJA EKOLOGII

7.02 godz. 16.00 – Termomodernizacja gminnych bu-
dynków mieszkalnych – plany i realizacja.

KOMISJAGOSPODARKI KOMUNALNEJ
I ROZWOJUMIASTA

2.02 godz. 16.00 - Utrzymanie czystości w dzielnicy
Śródmieście.

KOMISJA KULTURY I DZIEDZICTWA

15.02 godz. 16.00 – CIK – lokalna instytucja kultury -
bilans dotychczasowej działalności, plany i zamierze-
nia. Komisja wyjazdowa.

KOMISJAOŚWIATY

16.02 godz. 16.00 – Kształcenie oraz warunki życiowe
dzieci i młodzieży przebywających w Placówkach Opie-
kuńczo-Wychowawczych w Zabrzu. Komisja wyjazdowa.

KOMISJA PRAWA I BEZPIECZEŃSTWAPUBLICZNEGO

20.02 godz. 14.00 – Poprawa bezpieczeństwa w ruchu
drogowym – stan realizacji projektu centrum prze-
siadkowego w Zabrzu przy ul. Goethego oraz w dziel-
nicy Rokitnica

KOMISJA REWIZYJNA

8.02 godz. 14.15 – Analiza umów z firmami doradczy-
mi ZPWiK, poniesione koszty za lata 2028-2022. Komi-
sja wyjazdowa.

KOMISJA SPORTU, TURYSTYKI I REKREACJI

15.02 godz. 15.30 – Rowerem przez miasto. Zabrzań-
ski Szlak Rowerowy – aktualny stan i modernizacja

KOMISJA ZDROWIA I POLITYKI SPOŁECZNEJ

7.02 godz. 14.00 – Programy i środki PFRON realizo-
wane w Zabrzu w 2022 r. Zamierzenia na rok 2023

DYŻURY RADNYCH
W lutym radni pełnią dyżury zarówno w ratuszu przy
ul. Religi 1 (pokój nr 63), jak i poza siedzibą Urzędu
Miejskiego. Szczegółowy harmonogram dostępny jest
na stronie internetowej www.miastozabrze.pl.
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Program ma na celu poprawę
bezpieczeństwa oraz możliwo-

ści samodzielnego funkcjonowa-
nia w miejscu zamieszkania osób
starszych przez zwiększenie dostę-
pu do tzw. opieki na odległość.
Usługa ta jest skierowana do osób,
które czasowo lub na stałe wyma-
gają wsparcia w codziennym funk-
cjonowaniu, przede wszystkim do
osób starszych, mających proble-
my z samodzielnym funkcjonowa-
niem ze względu na stan zdrowia,
samotnych i niepełnosprawnych
oraz nieposiadających wystarcza-
jącego wsparcia ze strony rodziny.

Wykorzystując nowoczesne tech-
nologie zwiększone zostanie bez-
pieczeństwo podopiecznych po-
przez szybkie reagowanie w sytu-
acjach zagrażających zdrowiu lub
życiu, a także udzielana będzie po-
moc i wsparcie interwencyjne. Sys-
tem „opieki na odległość” ma za
zadanie zwiększyć komfort życia
i poczucie bezpieczeństwa nie tyl-
ko użytkownikom urządzeń, ale
również ich rodzinom.

Opieka na odległość w Zabrzu
będzie realizowana poprzez zakup
obsługi systemu dla opasek bez-
pieczeństwa zakupionych w 2022 r.

oraz ewentualnego dalszego zaku-
pu opasek lub innych urządzeń
bezpieczeństwa i obsługi systemu
u wybranego realizatora usługi.
Teleopieka to system przywoław-
czy, który działa 24 godziny na
dobę przez 7 dni w tygodniu i za-
pewnia natychmiastową pomoc
osobie zgłaszającej. W sytuacji za-
grożenia (upadek, nagłe pogorsze-
nie stanu zdrowia itp.) wystarczy
nacisnąć przycisk alarmowy, aby
połączyć się z centrum interwen-
cyjnym, które w zależności od sy-
tuacji zapewni odpowiednią po-
moc. GOR

Osłonowy programw zakresiewsparcia zabrzańskich senioróww2023 roku przyjęli radni
podczas styczniowej sesji. Będzie on realizowany w związku z wejściem w życie projektu
Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej „KorpusWsparcia Seniorów”.

ZANAMISTYCZNIOWASESJARADYMIASTA

Programwsparcia dla seniorów
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Przy ul. Goethego budowlańcy
przygotowują się do zalania

jednego ze stropów. Jednocześnie
prowadzone są roboty drogowe
związane z przebudową układu
komunikacyjnego w rejonie po-
wstającego obiektu. - Prace reali-
zowane są zgodnie z przyjętym
harmonogramem, nie ma żadnych
opóźnień - mówi Tomasz Saternus,
dyrektor prowadzącej inwestycję
Jednostki Gospodarowania Nieru-
chomościami.

Kubaturowy obiekt, który zastą-
pi dworzec autobusowy przy ul.
Goethego, z pewnością robi wraże-
nie. Znalazło się w nim miejsce
m.in. na wielopoziomowy parking
i punkty handlowo-usługowe. Ca-

łość ma zwieńczyć zaprojektowany
na dachu ogród.

– Z jednej strony to pomysł ar-
chitekta, który wspaniale starał się
wkomponować centrum w zabu-
dowany teren. Z drugiej określony
w przepisach wymóg zachowania
tzw. powierzchni biologicznie
czynnej przy tego typu inwesty-
cjach. Ogród ma umożliwić miesz-
kańcom odpoczynek i podziwianie
panoramy naszego pięknego mia-
sta – zwraca uwagę Tomasz Sater-
nus.

Kolejne centrum przesiadkowe
powstanie w Rokitnicy. - Wykonaw-
ca zajmuje się aktualnie przekład-
kami sieci. Potrwa to jeszcze mie-
siąc. Później będzie można przystą-

pić do fundamentowania - tłuma-
czy Tomasz Saternus.

- Przypomnijmy, że na realizację
obu ważnych dla mieszkańców in-
westycji pozyskaliśmy dofinanso-
wanie ze środków unijnych o war-
tości blisko stu milionów złotych.
Dzięki realizacji projektu poprawi-
my jakość komunikacji oraz prze-
siadania się na transport zbiorowy
i rowerowy.

Wzrośnie liczba miejsc parkin-
gowych. Inwestycja podniesie po-
ziom bezpieczeństwa. Istotnym
efektem realizacji projektu będzie
również redukcja emisji zanieczysz-
czeń powietrza – podsumowuje
prezydent Zabrza Małgorzata Mań-
ka-Szulik. GOR

Centrum przesiadkowe
rośnie w oczach

INTENSYWNE PRACE TRWAJĄ W ŚRÓDMIEŚCIU ORAZ W ROKITNICY

Centrum przesiadkowe z prawdziwego zdarzenia powstaje w miejscu popularnej „Belki”
przy ul. Goethego. Gdy kolejne kondygnacje obiektu rosnąwoczach, prace przygotowaw-
cze do rozpoczęcia budowy nowego węzła komunikacyjnego trwają w Rokitnicy. Dzięki
realizacji obu projektów przemieszczanie się po Zabrzu będzie szybsze i wygodniejsze.
Jednocześnie zmniejszy się ilość emitowanych do atmosfery zanieczyszczeń.

Przy ul. Goethego trwają intensywne prace Fot. UM Zabrze



Europejskie Centrum Inno-
wacyjnych Technologii dla Zdro-
wia rozpoczęło niedawno drugi
rok działalności. Jak podsumo-
wałby Pan ten okres?

Początkowy okres działalności
to przede wszystkim zapoznawa-
nie się z możliwościami realizacji
badań z wykorzystaniem nowo za-
kupionej aparatury. Przypomnij-
my, że na super nowoczesny
sprzęt przeznaczyliśmy ponad 75
mln zł.

Aktualnie koncentrujemy się
na trzech obszarach. W ramach
pierwszego z nich, o charakterze
usługowym, oferujemy możliwość
wykonywania badań zlecanych
nam przez przedsiębiorstwa czy
instytucje związane przede
wszystkim z inżynierią biomedycz-
ną, ale nie tylko. Drugi obszar to
realizacja naszych pomysłów, pro-
jektów, które staramy się później
komercjalizować, oferując je fir-
mom lub innym partnerom. Trzeci
obszar to kreowanie tzw. eko-
systemu biznesowego wokół na-
szego Centrum. Chodzi o szkole-
nia, konferencje oraz inne wyda-
rzenia, jakie organizujemy. Jeste-
śmy platformą służącą do dialogu
technologicznego pomiędzy śro-
dowiskiem medycznym, a naszymi
partnerami biznesowymi.

Wśród nich są firmy z regio-
nu, kraju czy również z Europy?

To zarówno firmy zagraniczne,
również te, które mają swoje
przedstawicielstwa w Polsce, jak
i polskie, które swoje produkty
eksportują do krajów na całym
świecie. Na Wydziale Inżynierii

Biomedycznej współpraca mię-
dzynarodowa trwa już od dawna,
my ją teraz rozwijamy.

Na jakie realizowane do tej
pory projekty warto zwrócić
uwagę?

Zrealizowaliśmy między inny-
mi projekt z Polsko-Amerykański-
mi Klinikami Serca, który dotyczył
bioresorbowalnych stentów. Roz-
wijamy technologie, które znajdą
zastosowanie w kardiologii inter-
wencyjnej. Zaprojektowaliśmy cie-
kawe urządzenie do diagnostyki
i rehabilitacji wad postawy u dzieci
i młodzieży. Kolejne projekty doty-
czą obróbki i analizy diagnostyki
radiologicznej. W czasie pandemii
opracowaliśmy czaszę do neutrali-
zacji w wydychanym powietrzu wi-

rusów w sytuacji, gdy pacjent tra-
fia do szpitala w zawale i nie ma
czasu na wykonywanie testów.
Przygotowaliśmy też prototyp bar-
dzo specyficznego wózka rehabili-
tacyjnego, który ma wielokierun-
kowy układ jezdny, pozwala na
bardzo sprawne poruszanie się
i ma jednocześnie system służący
do pionizacji. Współpracujemy też
z lekarzami w zakresie inżynier-
skiego wsparcia zabiegów chirur-
gicznych.

EHTIC gościł też Roberta Le-
wandowskiego...

Zgadza się. Robert Lewandow-
ski przeszedł u nas trwające cztery
godziny badania, na podstawie
których powstał liczący 120 stron
raport. Mamy dzięki temu wiedzę,
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Fot. Marek Gzik FB

Niemożemy
byćmanufakturą

ROZMOWA Z PROF. MARKIEM GZIKIEM, DYREKTOREM EUROPEJSKIEGO
CENTRUM INNOWACYJNYCH TECHNOLOGII DLA ZDROWIA (EHTIC),
PRZEWODNICZĄCYM SEJMIKU WOJEWÓDZTWA ŚLĄSKIEGO



a na tej podstawie stworzony pe-
wien model mistrza. Wiemy, jak
działa jego układ nerwowy w od-
niesieniu do integracji sensorycz-
nej, postrzeganie otaczającej rze-
czywistości z reakcją na bodźce.
Dzięki technologiom wirtualnym
możemy na przykład oceniać re-
akcje narządu wzroku, aktywność
gałek ocznych, zakres widzenia.

Teraz, wspólnie ze Śląskim
Centrum Chorób Serca, przygoto-
wujemy program badawczy, któ-
rym chcemy zainteresować kluby
piłkarskie. Chodzi o wspomaganie
szkółek piłkarskich poprzez wy-
szukiwanie młodych zawodników,
którzy mają najlepsze predyspo-
zycje do uprawiania tej dyscypliny
sportu. Chcemy po symptomach
wychwytywać osoby, wśród któ-
rych mogą być potencjalni następ-
cy Roberta Lewandowskiego. Li-
czymy, że w nowej perspektywie
unijnej zdobędziemy środki na re-
alizację naszego projektu.

Nowa perspektywa to rekor-
dowe 5,1 miliarda euro, które
ma trafić na Śląsk. Co w prakty-
ce oznacza taki zastrzyk pienię-
dzy?

To duże środki, które przede
wszystkim mamy wykorzystać na
transformację regionu. Chodzi
o przekwalifikowanie ludzi, rekul-
tywację terenów pokopalnianych,
rozwiązywanie problemów zwią-
zanych z ekologią. Część z tych
środków będzie również do wyko-
rzystania na zdrowie, czyli obszar
będący w sferze działalności
EHTIC.

Chciałbym, żebyśmy trochę
inaczej spojrzeli na system ochro-
ny zdrowia w naszym wojewódz-
twie. W poprzedniej perspektywie
finansowej sporo inwestycji w po-
szczególnych szpitalach było reali-
zowanych na zasadzie „potrzebu-
jemy”. Mieliśmy do czynienia
z działaniami, nazwijmy je, wyspo-
wymi. Nie było szerszego spojrze-
nia w wymiarze ogólnowojewódz-
kim. Wszystko było analizowane
tylko z pozycji dyrektora czy preze-
sa danego szpitala. A chodzi o to,
żeby spojrzeć całościowo. Do tej
pory nie ma nawet zakupów cen-
tralnych. A przecież dzięki nim

można negocjować z firmami zu-
pełnie inne warunki i uzyskać do-
stęp do danej technologii za dużo
mniejsze pieniądze.

Szpitale powinny być także po-
łączone wspólnym systemem in-
formatycznym, by dane medyczne
pacjenta z jednego szpitala były
dostępne dla lekarzy w sytuacji,
gdy znajdzie się on w innej pla-
cówce i jest na przykład nieprzy-
tomny. To daje też duże oszczęd-
ności, bo nie trzeba kolejny raz
przeprowadzać tych samych ba-
dań. Dzisiaj pacjent jeździ z całą
historią choroby. To rozwiązanie
z poprzedniej epoki.

System ochrony zdrowia,
w który pompowane są kolejne
pieniądze, jest wciąż niewydolny.
On się trzyma dzięki pracy zdeter-
minowanych ludzi, którzy z peł-
nym poświęceniem ratują pacjen-
tom życie. Ale system nie działa.
Dlaczego lekarze uciekają za gra-
nicę? Bo u nas masę czasu tracą
na biurokrację. Specjalista, za-
miast skupić się na procedurach
medycznych, połowę czasu traci
na wypełnianie papierów. To trze-
ba zmienić. Ja nie mam jednego,
złotego rozwiązania, ale chcę pod-
chodzić do problemu zadaniowo,
na zasadzie projektowej. Trzeba
zaprosić do współpracy ludzi, któ-
rzy się na tym znają, przygotować
plan działania, określić koszty,

mapę drogową kolejnych działań i
wtedy dojdziemy do rozwiązania.

Dzisiaj system ochrony zdro-
wia jest jak durszlak, przez który
przelecą wszystkie pieniądze.
W skali całego kraju jednolitego
systemu pewnie wprowadzić się
nie da, ale chcemy myśleć w tych
kategoriach na Śląsku. Z pewno-
ścią szansą jest nowa perspekty-
wa, bo rozwiązanie szeregu pro-
blemów wiąże się z inwestycjami.
Technologia nie służy temu, żeby
lekarzom komfortowo się żyło, ale
rozwiązuje szereg problemów,
skraca czas, usprawnia. Na Zacho-
dzie system ochrony zdrowia idzie
w kierunku wdrażania nowocze-
snych technologii. U nas ciągle
jest manufaktura i to trzeba zmie-
nić.

Jak z perspektywy samorzą-
du województwa ocenia Pan Za-
brze pod względem wykorzysta-
nia funduszy unijnych?

Zabrze to bez wątpienia jedno
z bardziej aktywnych miast pod
tym względem. Widzimy, jak zna-
komity zespół został zbudowany
w mieście. Fundusze to jedno, ale
ktoś musi napisać dobry wniosek,
obronić go. To wszystko są kon-
kursy. Są mniej i bardziej aktywne
miasta. Zabrze na pewno należy
do liderów.

Rozmawiał: Igor Cieślicki
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Robert Lewandowski na Wydziale Inżynierii Biomedycznej Fot. EHTIC



Dla mieszkańców naszego mia-
sta finalizujemy duży projekt

modernizacji sieci tramwajowej za
ponad 200 milionów złotych. Dzięki
niemu możliwe będzie wprowadze-
nie przyjaznego seniorom i oso-
bom z niepełnosprawnościami ta-
boru niskopodłogowego – podkre-
śla prezydent Zabrza Małgorzata
Mańka-Szulik. - Towarzyszący inwe-
stycji remont nawierzchni drogi
w znaczącym stopniu poprawi tak-
że bezpieczeństwo i komfort kie-
rowców - dodaje.

Na czas przebudowy torowiska
tramwajowego objęty robotami od-
cinek ul. Wolności zostanie wyłą-
czony z ruchu. Wyjątki będą doty-

czyć dojazdu pojazdów zaopatrze-
nia placówek handlowo-usługo-
wych (wjazd możliwy będzie wy-
łącznie od strony Gliwic), dojazdu
do Centrum Materiałów Budowla-
nych (wjazd możliwy będzie wy-
łącznie do strony skrzyżowania z ul.
Gen. de Gaulle’a), dojazdu do ul. To-
rowej oraz do łącznika z ul. Staro-
miejską (wjazd możliwy będzie wy-
łącznie od strony Gliwic). Dla pojaz-
dów, które obecnie parkowane są
w ciągu ul. Wolności, na czas robót
wyznaczony zostanie na jezdni
ul. Wolności tymczasowy pas po-
stojowy.

- Utrudnienia w ruchu na tym
odcinku drogi potrwają około

trzech miesięcy. Wszystkich kierow-
ców proszę o cierpliwość oraz za-
chowanie ostrożności i stosowanie
się do oznakowania tymczasowego
– zwraca uwagę prezydent Małgo-
rzata Mańka-Szulik.

Przebudowa newralgicznego
fragmentu torowiska w centrum
Zabrza to element realizowanego
przez spółkę Tramwaje Śląskie
projektu modernizacji i rozwoju in-
frastruktury w aglomeracji. Łącz-
nie prace obejmą odcinek od
skrzyżowania z ul. Miarki do pose-
sji przy ul. Wolności 203-205, czyli
około 670 metrów. Wartość rusza-
jących robót to ponad 12 mln zł.
GOR
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Torowisko tramwajowe wzdłuż ul. Wolności zmieni oblicze Fot. UM Zabrze

Na ten moment z niecierpliwością czekali zarówno pasażerowie tramwajów, jak i kierow-
cy. Ruszamodernizacja kolejnego fragmentu torowisk w naszymmieście. Tym razem pra-
ce obejmą odcinek ul. Wolności od skrzyżowania z ul. Torową do ul. Gen. de Gaulle'a.

RUSZAMODERNIZACJATOROWISKATRAMWAJOWEGOWZDŁUŻUL.WOLNOŚCI

Będzie gładko
jak po szynach
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O prócz agregatów na Ukrainę
trafiły także najpotrzebniejsze

w tej chwili artykuły: żywność
o długim terminie przydatności,
środki medyczne, świeczki, artykuły
higieniczne oraz ciepła odzież, koce
i śpiwory. Jak podkreślają pracow-
nicy Centrum Organizacji Pozarzą-
dowych, którzy osobiście koordy-
nują przekazywanie pomocy, nie-
ustannie trwa zbiórka kolejnych da-
rów dla objętych konfliktem zbroj-
nym mieszkańców Ukrainy. Punkt
przy ul. Brodzińskiego 4 czynny jest
w dni powszednie od godziny 8.00
do 15.00. Szczegółowe informacje
pod numerem telefonu 32 271 04
74 lub 512 240 287. Do COP trafiają
także transporty z pomocą z zagra-
nicy, m.in. od naszych przyjaciół
z miast partnerskich.

Pomóc można także cierpiącym
w efekcie wojny zwierzętom. W ogro-

dzie zoologicznym w Równem znala-
zło schronienie około 80 zwierząt
z innych regionów Ukrainy, gdzie
trwają działania zbrojne. Dlatego,
odpowiadając na prośbę mera mia-
sta partnerskiego Równe, możemy

zakupić online bilet do tamtejszego
zoo. Jak zapewnia mer, bilet, stano-
wiący dziś jakże potrzebną darowi-
znę na rzecz ogrodu zoologicznego,
będzie można wykorzystać po woj-
nie, odwiedzając miasto Równe. GOR

Do mieszkańców Ukrainy trafił z Zabrza kolejny transport pomocy humanitarnej. Wśród
przekazanych darów znalazły się m.in. dwa generatory zakupione w odpowiedzi na apel
mera miasta partnerskiego Równe.

MIJA JUŻROKODROSYJSKIEJAGRESJINAUKRAINĘ

Wspieramy naszych
przyjaciół z Ukrainy

Dyrektor Teatru Muzyczno-Dramatycznego w Równem Volodymyr Petriv (z lewej)
podczas przekazania darów Fot. UM Zabrze

MOŻNA WPŁACAĆ DAROWIZNY

Dla zapewnienia kompleksowej pomocy osobom poszkodowanymwwyniku wojny trwającej
w Ukrainie Zabrze przygotowało również specjalne subkonto na rachunku UrzęduMiejskiego.

Możnawpłacać tam darowizny na rzecz obywateli Ukrainy.
Wpłat należy dokonywać korzystając z poniższych danych:

Miasto Zabrze
41-800 Zabrze, ul. Powstańców Śląskich 5-7

Tytuł przelewu: „Darowizna na pomoc dla Ukrainy”.

Przelewy krajowe na numer rachunku:
03 1050 1070 1000 0090 3268 5357

Przelewy zagraniczne na numer rachunku IBAN:
PL03 1050 1070 1000 0090 3268 5357

Dodatkowe dane do przelewów zagranicznych Kod BIC Swift ING Banku Śląskiego: INGBPLPW.
Rachunek obsługiwany jest przez ING Bank Śląski S.A.
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Dla miłośników teatru prawdzi-
wym strzałem w dziesiątkę

były ferie w Teatrze Nowym, pod-
czas których można było poznać
nie tylko pracę aktorów i całego te-
atru, ale również wczuć się w rolę
dziennikarza i zobaczyć od kuchni
redakcję Telewizji Zabrze.

- Tyle talentów, które tu odrywa-
my, to jest naprawdę coś niesamo-
witego. Przede wszystkim dobrze
się bawimy, ale jednocześnie po-

znajemy tutaj kulisy teatru, pracę
aktorów, poznajemy pracę dzienni-
karzy. Mamy dwie grupy aktorskie,
w tym jedną aktorsko-lalkarską,
jest grupa promocyjno-dziennikar-
ska i scenograficzno-plastyczna –
wylicza Beata Dąbrowiecka, kierow-
nik literacki Teatru Nowego. A co na
temat zajęć mówili najmłodsi? -
Najbardziej spodobało mi się to, że
mogliśmy zobaczyć kulisy, jak to
wygląda naprawdę – mówił Franek.

- Bardzo fajnie było. Mogłem się
poczuć jak dziennikarz, udzielić wy-
wiadu do telewizji – opowiadał z ko-
lei Bartek.

Kto miał ochotę na odrobinę
magii w codziennym świecie, mógł
z powodzeniem wybrać się do Zi-
mowej Szkoły Magii, która została
otwarta w Sztolni Królowa Luiza. -
To zaskoczenie dla fanów magii
i czarodziejstwa. Magiczne pod-
ziemne korytarze, lekcja różdżkar-

Ferie w mieście
pełne atrakcji

UCZNIOWIE SPĘDZA JĄCY ZIMOWISKO W ZABRZU
NIE MOGLI SIĘ NUDZIĆ

W ferie nie wypada się nudzić! Dlatego z myślą o dzieciach i młodzieży w naszymmieście
przygotowano wiele atrakcji, dzięki którym młodzi zabrzanie mogli ciekawie i aktywnie
spędzić czas.

W zagospodarowanie wolnego czasu najmłodszych włączyły się m.in. dzielnicowe ośrodki kultury Fot. UM Zabrze



Ferie w siodle Fot. UM Zabrze

NASZE ZABRZE SAMORZĄDOWE 17

stwa, turniej złotej kulki, spotkanie
z mieszkańcami podziemi, prze-
jażdżka magicznym ekspresem
i wiele, wiele więcej. To wszystko
czeka na uczestników Zimowej
Szkoły Magii – mówi Anna Franik,
rzecznik prasowy Muzeum Górnic-
twa Węglowego w Zabrzu

Teatralne Warsztaty Twórcze
Platea to jedno z wydarzeń organi-
zowanych przez Miejski Ośrodek
Kultury. - Cieszymy się, że taką
przestrzeń możemy stwarzać
w MOK-u. Stowarzyszenie Platea
skupia niesamowitych ludzi z po-
mysłami. Dzieci w krótkim czasie
przygotowały spektakl końcowy.
Same przygotowały dekoracje,

stroje i całą sztukę teatralną. Ro-
dzicom się bardzo podoba,
a uśmiech dzieci jest bezcenny –
podkreśla Katarzyna Flak, dyrektor
Miejskiego Ośrodka Kultury w Za-
brzu. W MOK-u odbyły się także
warsztaty, których uczestnicy każ-
dego dnia uczyli się czegoś innego,
m.in. programowania czy tego, jak
zbudować terrarium.

Ciekawe zajęcia przygotowały
także dzielnicowe ośrodki kultury
w Biskupicach, Kończycach, Grzy-
bowicach i Pawłowie. Uczestnicy
mieli do wyboru m.in. zajęcia pla-
styczne, krawieckie, fotograficzne
i ruchowe. Z kolei ten, kto chciał
spróbować swoich sił w szachach,

mógł wziąć udział w Feryjnej Aka-
demii Szachowej w DOK Grzybo-
wice.

„Ferie z kinem Roma” to bajko-
we seanse dla dzieci w promocyjnej
cenie. Dużą frajdę młodym zabrza-
nom sprawiły też ferie w siodle or-
ganizowane przez Maciejówkę MO-
SiR Zabrze. W organizację zajęć fe-
ryjnych włączyła się także Miejska
Biblioteka Publiczna w Zabrzu, któ-
ra w poszczególnych filiach przygo-
towała różnorodne zajęcia dla
uczestników. W trakcie ferii nie za-
brakło także zajęć sportowych.
Czas można było miło spędzić tak-
że na zabrzańskim lodowisku lub
w Parku Miliona Świateł. MM

Teatralne Warsztaty Twórcze Platea w MOK Fot. MOK

Warsztaty „Zima z teatrem" w Teatrze Nowym Fot. Paweł Janicki/Teatr Nowy

Lodowisko przy ratuszu Fot. UM Zabrze
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Wicasdasdik Fot. UM Zabrze

Magiczna kraina
zaprasza młodszych
i starszych

WIZYTA W PARKU MILIONA ŚWIATEŁ TO ŚWIETNY POMYSŁ
NA SPĘDZENIE CZASU Z RODZINĄ LUB PRZYJACIÓŁMI



To doskonała okazja, by trochę
odpocząć, spotkać się z przy-

jaciółmi czy też spędzić miło czas
z rodziną. Spacer po Parku Miliona
Świateł każdego z nas może wpro-
wadzić w dobry nastrój – uśmiecha
się prezydent Zabrza Małgorzata
Mańka-Szulik.

Niezwykłych doznań dostarczy
m.in. przypominająca ogromną ko-
ronę multimedialna Kryształowa
Komnata, w której można podziwiać
świetlno-muzyczny spektakl. W sty-
czniu dodatkowo zachwycały poka-
zy rzeźbienia w lodzie. Tuż obok
można przejść przez największy na
Śląsku świetlny labirynt. W baśnio-
wej krainie nie brakuje atrakcji dla
najmłodszych. Jest rozświetlona
górka do zjeżdżania, a w specjalnie
przygotowanym namiocie dzieci za-
bierze w podróż polarny pociąg pil-
nowany przez uroczych strażników
Królowej Śniegu. Z myślą o pamiąt-
kowych zdjęciach oraz o miłośni-
kach mediów społecznościowych
przewidziano wiele atrakcyjnych
foto punktów, choć ze względu na
niezwykłą grę świateł i blasków, ilość
możliwości fotograficznych jest
wprost nieskończona. Nie zabrakło
tu również instalacji dla zakocha-

nych w postaci świetlnego napisu
MIŁOŚĆ.

Zabrzański Park Miliona Świateł
to efekt współpracy Miejskiego
Ośrodka Sportu i Rekreacji oraz fir-
my Multidekor, która od ćwierć wie-
ku wykonuje zachwycające ilumina-
cje na całym świecie. – Dzięki milio-
nowi energooszczędnych świateł

LED, innowacyjnym efektom świetl-
nym i dźwiękowym oraz dynamicz-
nym animacjom, wieczorny spacer
po Parku Miliona Świateł będzie nie-
zwykle ekscytującym przeżyciem dla
całej rodziny. Wspomnienia z pewno-
ścią zostaną na długo w pamięci –
podkreśla Grzegorz Podogrocki, pre-
zes firmy Multidekor. GOR
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Multimedialna Kryształowa Komnata, świetlista górka do zjeżdżania, spektakularny labi-
rynt i liczne foto punkty to tylko część atrakcji, jakie czekająwParkuMiliona Świateł. Jesz-
cze w lutym zaprasza magiczna kraina Królowej Śniegu, jaka powstała na Kąpielisku Le-
śnymw Zabrzu.

W styczniu w Parku Miliona Świateł odbyły się pokazy rzeźbienia w lodzie Fot. UM Zabrze Królowa Śniegu Fot. UM Zabrze

WALENTYNKIWALEI ZAKOCHANYCH

Jeśli ktoś nie ma jeszcze pomysłu, jak spędzić tegoroczneWalentyn-
ki, podpowiadamy. W Parku Miliona Świateł czeka Aleja Zakochanych.
Spacer wśród niezwykłych iluminacji z pewnością zagwarantuje nie-
zwykłe przeżycia i wyjątkową atmosferę.
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P lener, którego efekty możemy
aktualnie podziwiać, odbył się

jesienią ubiegłego roku. Młodzi
adepci sztuki, tworząc swoje dzieła,
mierzyli się z kolorem, stanowią-
cym myśl przewodnią, wokół której
budowali kompozycję obrazu. Ko-
lor na obrazie może wibrować,
wciągać, poruszać, działać na zmy-
sły i uczucia odbiorcy poprzez swo-
je natężenie, strukturę, jasność,
czystość, układ czy ilość przestrzeni
płaszczyzny płótna, którą pokrywa.

Prace uczniów Liceum Sztuk
Plastycznych to wynik doświadcza-
nia koloru w znanych mieszkań-
com przestrzeniach miasta, takich
jak Miejski Ogród Botaniczny, plac
Wolności, Kwartał Sztuki czy Głów-
na Kluczowa Sztolnia Dziedziczna.

Obrazy te wzbogacone wrażliwo-
ścią młodych malarzy odkrywają
jednak przed nami nowe oblicze
Zabrza.

- Prace pokazują potencjał na-
szych młodych artystów. Zabrzań-
scy licealiści przedstawili na nich
piękno miejsc w Zabrzu, które na
co dzień często obojętnie mijamy –
podkreśla prezydent Zabrza Małgo-
rzata Mańka-Szulik.

- Już od ośmiu lat wychodzimy
w plener późnym latem lub wcze-
sną jesienią, żeby pokazać, jak wy-
gląda nasze miasto. Dzięki temu
również mieszkańcy mogą zoba-
czyć, że w Zabrzu działa plastyk –
zwraca uwagę Wojciech Werner,
dyrektor Zespołu Szkół nr 18. - Ta
szkoła jest po to, żeby młodzi lu-
dzie, którzy do niej przychodzą,
mogli się rozwijać artystycznie, ale
także w każdym innym aspekcie –
dodaje. GOR

Młodzież z zabrzańskiego plastyka podczas wernisażu wystawy w Galerii MOK Fot. UM Zabrze

„Struktura barwy” to tytuł wystawy poplenerowych prac malarskich stworzonych przez
uczniów zabrzańskich szkół plastycznych. Jej wernisaż odbył się w Galerii Miejskiego
Ośrodka Kultury. Ekspozycję można odwiedzać do 3marca.

POPLENEROWAWYSTAWAMALARSKAUCZNIÓW
ZABRZAŃSKICHSZKÓŁPLASTYCZNYCH

Zabrze oczami
młodych artystów

Jedna z prezentowanych prac Fot. UM Zabrze
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Nawystawie zobaczyć można
ponad 180 obiektów. To naj-

bardziej znane dzieła Rafała Olbiń-
skiego z okresu Warszawa
– Nowy Jork. Wśród nich największą
grupę stanowią projekty okładek
i ilustracji do czasopism, które są czę-
sto samodzielnymi obrazami. Ilu-
strują one bieżące zagadnienia poli-
tyczno-gospodarcze oraz społeczne.
Jedną z najbardziej rozpoznawal-
nych, zaprojektowanych na okolicz-
ność rozszerzenia Unii Europejskiej o
nowe państwa członkowskie, jest
okładka magazynu Der Spiegel. Mo-
tyw przewodni okładki nawiązuje do
greckiego mitu Porwanie Europy,
gdzie byk jednocześnie symbolizuje
uścisk dłoni. Pomysł ten wykorzysta-
ny został później w licznych obra-
zach, jak również doczekał się reali-
zacji w formie rzeźby.

Spośród plakatów, które prezen-
towane są na wystawie, najliczniej-
szą grupę stanowią plakaty teatralne
i operowe, które są graficzną syntezą

przedstawianych zagadnień. Oprócz
nich zobaczyć można tu m.in. plaka-
ty promujące Nowy Jork, a także Za-
brze. Odwiedzający wystawę będą
mieli okazję podziwiać także rzadko
prezentowane rysunki oraz litografie
warsztatowe, których wykonaniem
Rafał Olbiński zajmował się podczas
pobytu w Stanach Zjednoczonych.
Prezentowana w Zabrzu wystawa,
dzięki specjalnie wydzielonej strefie
audio, daje możliwość przeniesienia

się w wielowymiarowy świat Rafała
Olbińskiego.

Wystawa prezentowana jest
w zrewitalizowanym obiekcie Mu-
zeum Górnictwa Węglowego przy ul.
3 Maja 19, który niegdyś stanowił
pierwszą siedzibę starostwa powia-
towego w Zabrzu, a dzisiaj zachwyca
swoją przestrzenią. Prawdziwą perłą
jest tu pieczołowicie odrestaurowa-
na niezwykle efektowna sala witra-
żowa. GOR

Poznaj świat
Rafała Olbińskiego

DO KWIETNIA ODWIEDZAĆ MOŻNA WYJĄTKOWĄ WYSTAWĘ
W MUZEUM GÓRNICTWA WĘGLOWEGO

Jeszcze do21 kwietniawgruntowniewyremontowanymgmachuMuzeumGórnictwaWę-
glowego przy ul. 3 Maja można podziwiać wystawę prac Rafał Olbińskiego, jednego z naj-
ważniejszych i najbardziej rozpoznawalnych w kraju i za granicą polskich artystów
współczesnych.

Na wystawie zgromadzono około 180 prac Rafała Olbińskiego Fot. UM Zabrze

Rafał Olbiński Fot. UM Zabrze
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Program Startup City Zabrze to
ważny element rozwoju innowa-

cyjnej gospodarki, na jaką stawia na-
sze miasto. Składają się na niego
m.in. spotkania MedTech Meetup,
prezentacje startupów przed inwe-
storami w ramach HealthTech De-
moDay, konferencje dla właścicieli
i osób zarządzających firmami na
rynku zdrowia i w medycynie.

- Wszystkie działania ukierunko-
wane są na budowanie ogólnopol-
skiej społeczności innowatorów
i przedsiębiorców technologicznych,
których uwagę koncentrujemy na
Zabrzańskiej Dolinie Medycznej. Tu-
taj mogą otrzymać wsparcie w ob-
szarze budowy startupu, badań kli-
nicznych, badań naukowych i prac
wdrożeniowych, a także produkcyj-
nych i w poszukiwaniu partnerów -
mówi Janusz Dramski, oficer startu-
powy w Zabrzu.

W spotkaniach MedTech Meetup
biorą udział startupowcy (założycie-
le, pracownicy oraz właściciele po-
mysłów na startupy), inwestorzy in-
stytucjonalni i aniołowie biznesu, in-
żynierowie, wynalazcy, medycy, na-
ukowcy i studenci, a także przedsię-
biorcy i inni przedstawiciele biznesu
– wszyscy, dla których ważny jest
rozwój startupów rynku zdrowia.
Spotykają się w celu wymiany do-
świadczeń oraz nawiązywania kon-
taktów.

- Obserwujemy coraz więcej roz-
mów z właścicielami pomysłów na
startupy, czyli na młode firmy tech-
nologiczne, o lokowaniu w Zabrzu
siedzib planowanych działalności
gospodarczych i spółek. Dotyczy to
rynku zdrowia, a w tym medycyny
i obszarów powiązanych, ale nie tyl-

ko. Osiągnęliśmy ogólnopolską roz-
poznawalność Zabrza wśród wielu
specjalistów związanych z innowa-
cjami na rynku zdrowia w Polsce,
jako ośrodka zajmującego się wspie-
raniem rozwoju spółek technolo-
gicznych w medycynie i obszarach
powiązanych – podkreśla Janusz
Dramski. - Te innowacyjne firmy
w perspektywie lat będą generowały
ciekawe i często wysokopłatne miej-
sca pracy, co będzie sprzyjało wzbo-
gacaniu oferty w Zabrzu dla absol-
wentów wyższych uczelni czy napły-
wowi kolejnych innowatorów oraz
inwestorów do Zabrza - dodaje.

- Zaproszenie do Zabrza skiero-
wane jest do firm technologicznych
z całego kraju, zarówno do startu-
pów, jak również do przedsiębiorstw
z dłuższym doświadczeniem na ryn-
ku. Zabrze jest dobrym miejscem na
siedzibę dla nowych spółek techno-
logicznych, a także na otwieranie od-
działów spółek funkcjonujących
w innych częściach kraju czy Europy.
Duża koncentracja podmiotów i in-
stytucji związanych z rynkiem zdro-
wia w Zabrzu, uzupełniona przez bli-
skość podmiotów z Górnośląsko-Za-
głębiowskiej Metropolii i regionu,

jest bezdyskusyjnym atutem prze-
mawiającym za wyborem Zabrza na
miejsce rozwoju firm w obszarze
rynku zdrowia, a w tym w medycynie
i sektorach powiązanych – podkreśla
Rafał Kobos, naczelnik Biura ds.
Inwestorów w Urzędzie Miejskim
w Zabrzu.

Przypomnijmy, że historia roz-
woju Zabrzańskiej Doliny Medycznej
ma swoje korzenie w latach 80. XX
wieku, kiedy miasto jeszcze bardzo
mocno stało na węglu i stali, ale jed-
nocześnie dynamicznie rozwijała się
tu medycyna. Dziś w Zabrzu siedzibę
mają cztery szpitale z oddziałami kli-
nicznymi, trzy uczelnie kształcące
specjalistów dla rynku zdrowia i me-
dycyny, prestiżowe instytuty badaw-
cze. W Zabrzu działa też wiele firm
z obszaru rynku zdrowia, a w tym
mogący się poszczycić globalnym za-
sięgiem ZARYS.

W roku 2023 planowana jest kon-
tynuacja dotychczasowych działań
w ramach Startup City Zabrze, a tak-
że uruchomienie nowych inicjatyw,
o których będzie można przeczytać
chociażby na kanałach Startup City
Zabrze w mediach społecznościo-
wych (Facebook i Linkedin). GOR

Już 900 uczestników całej Polski przyciągnęły 22 spotkania MedTech Meetup zorganizo-
wane w Zabrzu w ramach programu Startup City Zabrze. Jest on realizowany od 2019
roku z inicjatywy prezydent Zabrza Małgorzaty Mańki-Szulik.

ZABRZEMOCNOSTAWIANAROZWÓJMŁODYCHSPÓŁEK
TECHNOLOGICZNYCHNARYNKUZDROWIA IWMEDYCYNIE

Innowacyjna gospodarka

Prezentacje przed inwestorami wyselekcjonowanych startupów rynku zdrowia Fot. UM Zabrze
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Historia kliniki to tysiące urato-
wanych pacjentów, nowator-

skich zabiegów i wspaniałych ze-
społów medycznych oraz imponu-
jących osiągnięć naukowych. Pod-
czas uroczystości zorganizowanej
w Łaźni Łańcuszkowej Sztolni Kró-
lowa Luiza mówili o tym m.in. była
kierownik Katedry i ordynator Od-
działu prof. Ewa Nowalany-Koziel-
ska, prof. Wojciech Jacheć, zastępca
ordynatora Oddziału, kierownik
Pracowni Hemodynamiki oraz dr
hab. Andrzej Tomasik, zastępca
kierownika Pracowni Hemodyna-
miki, prodziekan ds. studentów
Wydziału Nauk Medycznych w Za-
brzu SUM.

- Gratuluję dotychczasowych
osiągnięć i życzę dalszych sukce-
sów. Jubileusz to okres podsumo-
wań. Macie państwo na swoim
koncie wiele osiągnięć i nie wątpię
w kolejne. Dziękuję za pełną po-
święcenia pracę na rzecz pacjen-
tów i rozwoju naukowego naszej
uczelni – podkreślał prof. Tomasz
Szczepański, rektor Śląskiego Uni-
wersytetu Medycznego.

- To miejsce, w którym były
wdrażane pionierskie metody le-
czenia chorób serca i naczyń, gdzie
byli przygotowywani pierwsi pa-
cjenci do przeszczepów serca.
Przez lata ten zespół był zasilany
przez wielkie i uznane nazwiska

w świecie kardiologii – zwracał uwa-
gę prof. Tomasz Kukulski, specjalista
chorób wewnętrznych i kardiologii.

- Dumą napawa fakt, że zespół
zabrzańskiej jednostki od 50 lat
z pełnym zaangażowaniem ratuje ży-
cie pacjentów i leczy chorych. Od-
ważne stosowanie innowacyjnych
metod diagnostyki przynosi skutecz-
ne efekty. Nieoceniony jest także
wkład w rozwój medycyny, szczegól-
nie kardiologii oraz kształcenie kolej-
nych pokoleń znakomitych lekarzy.
Całemu zespołowi życzę satysfakcji,
kolejnych sukcesów, a także zdrowia
i wszelkiej pomyślności w życiu oso-
bistym – mówi prezydent Zabrza
Małgorzata Mańka-Szulik. GOR

Pół wieku kliniki
kardiologii

WYJĄTKOWA UROCZYSTOŚĆ W ŁAŹNI ŁAŃCUSZKOWEJ
SZTOLNI KRÓLOWA LUIZA

Pół wieku działalności świętowała II Katedra i Oddział Kliniczny Śląskiego Uniwersytetu
Medycznego (dawniej II Klinika Kardiologii), która od początku swojego istnienia mieści
się w budynku Szpitala Specjalistycznego w Zabrzu. Urodziny były okazją do wzruszają-
cych spotkań i wspomnień.

Spotkanie w Łaźni Łańcuszkowej było okazją do wspomnień, podziękowań i gratulacji Fot. UM Zabrze
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Było cudownie, jestem tu każde-
go roku. Fantastyczna sprawa.

Śliczny, przecudowny koncert. Bar-
dzo się podobało. Z Gliwic przyjecha-
łam, żeby posłuchać. Świetna atmos-
fera. To wyjątkowy koncert, takie
uroczyste rozpoczęcie roku – takie
opinie można usłyszeć od zachwyco-
nych widzów, którzy wychodzili z sali
Miejskiego Ośrodka Kultury.

Koncert Noworoczny w Miejskim
Ośrodku Kultury na stałe wpisał się
już w kalendarz zabrzańskich wyda-
rzeń kulturalnych. W tym roku o wy-
jątkową atmosferę zadbali soliści
Roksana Wardenga (mezzosopran)

oraz Ireneusz Miczka (baryton) oraz
artyści Muzeum Górnictwa Węglo-
wego pod batutą Henryka Mandry-
sza. Całość poprowadził Wojciech
Miczka. W programie nie zabrakło
klasycznych utworów o zróżnicowa-
nym stylu, utrzymanych w świątecz-
nym klimacie.

- To się czuje, że gramy repertuar,
który się ludziom podoba – mówi
Henryk Mandrysz.

- Bardzo się cieszę, że maestro
otwiera nam rok z taką muzyczną
energią i serdecznością. Na nasze
koncerty przychodzi niesamowita
publiczność. Cieszymy się, że może-

my stwarzać taką atmosferę –
uśmiecha się Katarzyna Flak, dyrek-
tor Miejskiego Ośrodka Kultury w Za-
brzu.

- Znakomici artyści ponownie po-
rwali nas w klimat świąt. Wykonali
piękne i doskonale znane kolędy
oraz przeboje koncertowe. Z zachwy-
tem wysłuchaliśmy między innymi
„Modlitwy o pokój”. Gratuluję ser-
decznie organizacji tego fantastycz-
nego wydarzenia, podczas którego
sala Miejskiego Ośrodka Kultury była
wypełniona po brzegi – podsumo-
wuje prezydent Zabrza Małgorzata
Mańka-Szulik. GOR

Orkiestra Muzeum GórnictwaWęglowego pod batutą Henryka Mandrysza Fot. UM Zabrze

Miłośnicy dobrej muzyki mieli okazję świętować początek 2023 roku podczas Koncertu
NoworocznegowMiejskimOśrodku Kultury. O znakomitą atmosferę zadbali m.in. artyści
Orkiestry Muzeum GórnictwaWęglowego pod batutą Henryka Mandrysza.

ZANAMIKONCERTNOWOROCZNYWMIEJSKIMOŚRODKUKULTURY

Z górniczą orkiestrą
w klimat świąt
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Na zabrzańskiej scenie za-
śpiewają Janusz Radek,

Basia Gąsienica Giewont, Iza Sza-
frańska oraz Michał Grobelny. To-
warzyszyć im będą Orkiestra Sym-
foniczna Filharmonii Zabrzańskiej
pod batutą Sławomira Chrzanow-
skiego, muzycy Akademickiej Or-
kiestry Symfonicznej „MASO"
z Charkowa, chór „Resonans con
tutti” oraz zespół w składzie To-
masz Mądzielewski (perkusja), To-
masz Bielecki (perkusjonalia), Pa-
weł Grzesiuk (gitara basowa), Do-
brosław Jabłoński (gitara), Kamil
Barański (keyboard), Szymon Ka-
mykowski (saksofon), Mateusz Pli-
niewicz (skrzypce), Michał Jurkie-
wicz (kierownictwo muzyczne, pia-
no, skrzypce).

Podczas koncertu usłyszymy
utwory inspirowane księgami Sta-
rego Testamentu, podejmujące
wątek ufności człowieka wobec
Boga w obliczu klęski i trwogi. Ora-
torium jest swego rodzaju opisem
duchowej wędrówki człowieka,
której pomimo lęku, wątpliwości
i dramatycznych doświadczeń, to-
warzyszą wiara, nadzieja i miłość.
Kompozycja Michała Jurkiewicza,
łącząca w sobie elementy klasyki,

muzyki pop, gospel i etno, w przej-
mujący sposób wprowadza słu-
chacza w świat starożytnego Izra-
ela z kart Biblii, klęsk, rozpaczy, ale
i wielkiej, nieprzemijającej nadziei.
To czas, w którym na dnie smutku

i tęsknoty rozkwitała najwspanialej
wyrażona miłość Ludu Przymierza
do Boga.

Początek koncertu 24 lutego
o godzinie 19. Bilety dostępne są
na www.dmit.com.pl. GOR

Janusz Radek Fot.Michał Buddabar

Koncert dla pokoju
MIJA ROK OD BRUTALNEJ NAPAŚCI ROSJI NA UKRAINĘ

Niezwykły koncert odbędzie się w Zabrzu w pierwszą rocznicę rosyjskiej napaści na Ukra-
inę. Na scenie Domu Muzyki i Tańca, z pokojowym przesłaniem, wystąpią znakomici arty-
ści. Podczas wyjątkowegowydarzenia usłyszymy „Psalmymiłości i nadziei”. Muzykę stwo-
rzył Michał Jurkiewicz do słów Jerzego Łysińskiego.

Orkiestra Symfoniczna Filharmonii Zabrzańskiej pod dyrekcją Sławomira Chrzanowskiego Fot. UM Zabrze
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Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków
WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja.

EKOLOGICZNIE

NOWEPROGRAMY
WOFERCIE FUNDUSZU

KONSEKWENTNEWSPARCIE DZIAŁAŃ SŁUŻĄCYCHOCHRONIE ŚRODOWISKA

Siedem nowych programów dofinansowania
znajdzie sięwofercieWojewódzkiego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wod-
nejwKatowicachw2023 roku.Na ichurucho-
mienie Funduszprzeznaczyponad30mln zł.

Nie zabraknie oczywiście też tych najbardziej sprawdzonych
programów, jak Zielona Pracownia, ale również programów
Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki
Wodnej, realizowanych przez katowicki Fundusz, jak Czyste
Powietrze czy Ciepłe Mieszkanie. W 2022 r. WFOŚiGW w Kato-
wicach udzielił łącznie ponad 850 mln zł dofinansowania na
działania związane z ochroną środowiska w województwie
śląskim.
– Wraz z nowym rokiem nadchodzą nowe perspektywy rozwoju.
Za sprawą kolejnych projektów Wojewódzkiego Funduszu
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach chce-
my nadal efektywnie działać i wspierać wszelkie działania na
rzecz ochrony środowiska w naszym regionie. Tylko w ubiegłym
roku w województwie śląskim przeznaczono na ten cel miliony
złotych. To ogromna kwota, która pozwoliła naszym mieszkań-
com oraz różnym placówkom i instytucjom, w tym szkołom czy
strażakom, na wdrożenie zmian przyjaznych środowisku – mówi
wojewoda śląski Jarosław Wieczorek.
- Jesteśmy cały czas w kontakcie ze wszystkimi grupami społecz-
nymi. Obserwujemy, rozmawiamy i na bieżąco monitorujemy,
jakie jest zapotrzebowanie na dofinansowanie zadań dotyczą-
cych ochrony środowiska. A jako Fundusz jesteśmy po to, żeby
te działania wspierać finansowo, stąd nowe programy – wyjaśnia
Tomasz Bednarek, prezes WFOŚiGW w Katowicach.
Jednym z nich jest konkurs„Ekopracownia pod chmurką", z łącz-
nym budżetem w wysokości 2 mln zł, skierowany do organów
prowadzących placówki oświatowe z terenu województwa ślą-
skiego. Jego celem jest utworzenie przestrzeni przeznaczonej
do prowadzenia zajęć dydaktycznych z zakresu przyrody, biolo-
gii, ekologii, geografii, geologii itp. w szkołach podstawowych
oraz szkołach średnich.
Podobnym programem, ale skierowanym do gmin, jest„Zielona
przestrzeń”. To pomysł na utworzenie terenów zieleni służących
dostosowaniu przestrzeni publicznej do potrzeb społecznych
oraz umożliwienie społeczeństwu korzystania z ich walorów. Bu-
dżet na ten program to 5 mln zł.

Program„Zielono-niebieska infrastruktura”to z kolei propozycja,
która ma na celu podniesienie poziomu ochrony przed skutkami
zmian klimatu poprzez zwiększenie retencji wód opadowych
i roztopowych oraz zastosowanie nowoczesnych i efektywnych
rozwiązań służących ograniczeniu zużycia wody, przeciwdziała-
niu suszy, zatrzymaniu wody deszczowej. Na ten cel Fundusz
przeznaczy aż 10 mln zł, w tym 5 mln zł w formie dotacji.
7 mln zł zostanie przeznaczone na program „Poprawy Jakości
Powietrza w województwie śląskim – odnawialne źródła energii
w obiektach użyteczności publicznej”. Dofinansowana zostanie
wymiana nieefektywnego źródła ciepła opalanego węglem oraz
zakup i montaż odnawialnych źródeł energii w tym pomp ciepła,
kotłów na biomasę i fotowoltaiki .
Poszerza się w tym roku oferta dla strażaków. Już nie tylko dofi-
nansowanie do zakupu wozów bojowych czy sprzętu pożarni-
czego, a także wsparcie Młodzieżowych Drużyn Pożarniczych,
ale także dotacja na zakup specjalistycznego sprzętu wykorzy-
stywanego w akcjach ratowniczych oraz podczas usuwania
skutków zagrożeń środowiska.
Program„Przydomowa oczyszczalnia” w ubiegłym roku pojawił
się w ofercie WFOŚiGW w Katowicach jako pilotaż. Okazało się,
że cieszy tak dużym zainteresowaniem, że budżet przeznaczony
na ten cel został wyczerpany już w ciągu niespełna dwóch mie-
sięcy. To program skierowany do właścicieli i współwłaścicieli
nieruchomości, na których nie funkcjonuje i nie jest przewidy-
wana budowa zbiorczej kanalizacji sanitarnej. Fundusz przezna-
czył na ten cel 4 mln zł, ale biorąc pod uwagę zainteresowanie
istnieje możliwość zwiększenia tej puli środków.
Łącznie na nowe programy uruchamiane w 2023 r. WFOŚiGW
w Katowicach przeznaczy ponad 30 mln zł.
Przypomnijmy, że 2023 rok jest rokiem jubileuszu 30-lecia Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska w Katowicach. Fun-
dusz, który powstał w 1993 r., jest publiczną instytucją finanso-
wą, realizującą politykę ekologiczną województwa śląskiego.

fot. Mirosław Cichy/WFOŚiGW w Katowicach



Toważne, abyśmy pamiętali
o osobach dotkniętych re-

presjami, które miały miejsce po
zakończeniu II wojny światowej.
Wielu mieszkańców naszego regio-
nu zostało aresztowanych a na-
stępnie deportowanych do pracy
przymusowej na terenie ZSRR. Spo-
ra część z nich już nigdy nie wróciła
do swoich domów i rodzin – mówi
prezydent Zabrza Małgorzata Mań-
ka-Szulik.

Przypomnijmy, że dramat
mieszkańców Górnego Śląska roz-
począł się zaraz po przetoczeniu

się frontu. Deportacje ludności cy-
wilnej w głąb Związku Radzieckiego
ruszyły na przełomie stycznia i lute-
go 1945 r. Do przymusowej pracy w
kopalniach, hutach i kamienioło-
mach skierowano kilkadziesiąt ty-
sięcy osób. Wiele z nich nigdy nie
wróciło. Tragedia Górnośląska to
wydarzenie w naszej historii, o któ-
rym przez lata głośno nikt nie mó-
wił. Dopiero po 1989 r. dramatycz-
ne losy Górnoślązaków stały się
przedmiotem publicznej dyskusji.
W Zabrzu pod pamiątkową tablicą
co roku składane są kwiaty. GOR
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W dotychczas należących do
firmy ELZAB zakładach produk-
cyjnych w zabrzańskiej dzielni-
cy Helenka swoją działalność
uruchamiają właśnie trzy fir-
my. Jednocześnie ELZAB nadal
będzie realizować część zadań
w naszym mieście.

W ostatnich tygodniach sfina-
lizowane zostały porozumienia
o nabyciu części budynków EL-
ZAB. Nowi inwestorzy to Orbitvu
Sp. z o.o. (światowy lider produk-
cji urządzeń/automatów i opro-
gramowania do fotografii pro-
duktowej), JM Elektronik Sp.
z o.o. (oprogramowanie i elektro-
nika) oraz Czekamet (przetwór-
stwo i obróbka stali).

Firmy te zainwestują w najbliż-
szym czasie kilkadziesiąt milio-
nów złotych w przystosowanie na-
bytych budynków do produkcji i

utworzą nowe miejsca pracy. Jed-
nocześnie ELZAB pozostaje w Za-
brzu gdzie nadal będzie pracować
nad rozwojem swojej firmy. GOR

TRZY FIRMYROZPOCZYNAJĄDZIAŁALNOŚĆ

Nowi inwestorzy w dzielnicy Helenka

Charakterystyczny pawilon naHelence Fot. UMZabrze

Kwiaty składają uczniowie Fot. UMZabrze

Przy pamiątkowej tablicy umieszczonej na frontonie siedziby Muzeum Górnictwa Węglo-
wego oraz pod ratuszem w Rokitnicy odbyły się obchody 78. rocznicy Tragedii Górnoślą-
skiej. Hołd ofiarom oddali przedstawiciele samorządu oraz młodzież.

ZABRZAŃSKIEOBCHODY78.ROCZNICYTRAGEDIIGÓRNOŚLĄSKIEJ

Pamiętamy o dramacie
sprzed lat
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M łodzi mieszkańcy Zabrza, dzię-
ki swojej pracy i zaangażowa-

niu, zdobywają liczne nagrody, sty-
pendia i wyróżnienia - zarówno w za-
kresie sportu, kultury jak i nauki.
W styczniu dwoje studentów za-
brzańskiego Wydziału Nauk Medycz-
nych Śląskiego Uniwersytetu Me-
dycznego - Julia Cieśla i Piotr Lewan-
dowski - znaleźli się wśród 20 laure-
atów konkursu „Talenty jutra”, zorga-
nizowanego przez Fundację Empiria
i Wiedza. Tym samym zdobyli po 25
tys. zł. na realizację badań.

Prestiżowy tytuł Mistrza Między-
narodowego w szachach (IM - Inter-
national Master) zdobył z kolei 15-
letni Jakub Seemann. To już kolejny
sukces młodego szachisty z Zabrza.
W ubiegłym roku Jakub, który jest
uczniem III Liceum Ogólnokształcą-
cego w Zabrzu i reprezentantem klu-
bu szachowego Szach Mat Zabrze,
wywalczył srebrny medal podczas

Mistrzostw Świata Juniorów w Sza-
chach w kategorii do lat 14. W grupie
zabrzanina rywalizowało łącznie 138
zawodników z całego świata.

Jakub ma na koncie również tytu-
ły drużynowego mistrza Europy ju-
niorów do lat 18, wicemistrza Europy
juniorów w szachach szybkich w kat.

do lat 14, mistrza Europy juniorów
w szachach błyskawicznych w kat. do
lat 14, mistrza Polski juniorów w sza-
chach szybkich w kat. do lat 18 czy
też mistrza Polski juniorów w sza-
chach błyskawicznych w kat. do lat
18. Gratulujemy i życzymy kolejnych
osiągnięć! GOR

Julia Cieśla Fot. UM Zabrze Piotr Lewandowski Fot. UM Zabrze

Możemymieć powody do dumy!Młodzi, zdolni zabrzanie ponownie błyszczą i to niezależ-
nie od tego, w jakich dziedzinach realizują swoje pasje.

MŁODZIZABRZANIEPORAZKOLEJNYPRZYNIEŚLINAMPOWODYDODUMY

Nasi najzdolniejsi

Jakub Seemann Fot. UM Zabrze
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W ramach wartej blisko 5 mln
zł umowy w pasażu Areny

Zabrze, obok sklepu kibica, zosta-
nie utworzona nowa siedziba Cen-
trum Rehabilitacji Dzieci i Młodzie-
ży. Dzięki inwestycji znacząco po-
prawią się warunki dla blisko 1,5 ty-
siąca podopiecznych placówki, któ-
ra obecnie funkcjonuje przy ul.
3 Maja. Pacjenci oraz ich opiekuno-
wie będą mogli skorzystać m.in.
z parkingów oraz infrastruktury do-
stosowanej do potrzeb osób z nie-
pełnosprawnościami. Pacjenci
w komfortowych warunkach korzy-
stać będą mogli z profesjonalnych
porad lekarskich i i rehabilitacji me-
dycznej, jak również terapii senso-
rycznej, logopedycznej, psycholo-
gicznej i pedagogicznej.

Budową nowej siedziby ośrodka
zajmuje się firma Mostostal Zabrze

GPBP. Z kolei za przeniesienie infra-
struktury telewizyjnej odpowiada
firma S-MET. Wykonano już nowy
dojazd dla wozów transmisyjnych
i konstrukcje platform pod kamery.

Kontynuowane są roboty przy kabi-
nach komentatorskich. Aktualnie
przygotowywane jest postępowa-
nie dotyczące konstrukcji nowej
trybuny. GOR

Przygotowane w nowymmiejscu kabiny komentatorskie Fot. Stadion w Zabrzu Sp. z o. o.

Czwarta trybuna coraz bliżej
TRWAJĄ PRACE W RAMACH DOKOŃCZENIA BUDOWY ARENY ZABRZE

Wpasażu Areny Zabrze powstaje nowa siedziba Centrum Rehabilitacji Dzieci i Młodzieży.
Trwają prace związane z przeniesieniem infrastruktury telewizyjnej i przygotowaniemno-
wych kabin komentatorskich. W styczniu ogłoszony został z kolei przetarg na wyburzenie
starej trybuny zachodniej wraz z budynkiem administracyjnym. To kolejny krok na drodze
do dokończenia budowy stadionu przy ul. Roosevelta.

Tak będzie się prezentować gotowy stadion Fot. UM Zabrze
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Turniej zakończył się zwycię-
stwem reprezentacji Małopol-

skiego Związku Piłki Nożnej U13. -
Strasznie się cieszę, że mogliśmy
wziąć udział w tym turnieju. Grali-
śmy jak prawdziwa drużyna – pod-
kreśla Władysław Kowalski ze zwy-
cięskiej ekipy. - Nie było jakichś gru-
bych fauli, nikt nie doznał kontuzji –
dodaje.

- Rywalizowaliśmy w dwóch róż-
nych składach, więc mieliśmy okazję
sprawdzenia 28 zawodników w me-
czu o stawkę, a nie tylko w grze we-
wnętrznej – zwraca uwagę Mateusz
Ząbczyk, trener kadry MZPN. - Zaczy-
namy rok od zwycięstwa, z czego się
bardzo cieszymy. Widzieliśmy u na-
szych zawodników chęć wygrywania,
a to dobry prognostyk przed roz-
grywkami, które czekają nas na wio-
snę – dodaje.

- Zawsze gościmy na tym turnieju
młodych piłkarzy, którzy chcą do nas
przyjeżdżać. Teraz możemy się po-

szczycić piękną nawierzchnią w hali
Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekre-
acji i z tego korzystamy. Za każdym

razem są ogromne emocje – podkre-
śla Łucja Chrzęstek-Bar, przewodni-
cząca Rady Miasta Zabrze. GOR

Osiem drużyn z trzech państw rywalizowało o Puchar Przewodniczącej Rady Miasta Za-
brze w XXVI Międzynarodowym Halowym Turnieju Piłki Nożnej Trampkarzy. Zawody ro-
zegranow ostatni weekend stycznia w hali MiejskiegoOśrodka Sportu i Rekreacji przy ul.
Matejki.

ZANAMIXXVIMIĘDZYNARODOWYHALOWYTURNIEJPIŁKINOŻNEJ
TRAMPKARZYOPUCHARPRZEWODNICZĄCEJRADYMIASTAZABRZE

Murawa pełna emocji

Zwycięska ekipa Małopolskiego Związku Piłki Nożnej Fot. UM Zabrze

Wręczenie nagród młodym zawodnikom Fot. UM Zabrze



T en turniej jest podsumowaniem
pierwszej części przygotowań

do rundy wiosennej - mówi Dawid
Ozga, trener drużyny Górnika Za-
brze U-18, która w walce o pierwsze
miejsce pokonała zespół GKS Tychy.
Na trzecim miejscu uplasowali się
zawodnicy Gwarka Zabrze.

Nagrodzono także wyróżniają-
cych się na boisku zawodników. Naj-
lepszym bramkarzem turnieju zo-
stał Kamil Soberka z Górnika Za-
brze. Tytuł króla strzelców wypraco-
wał Dawid Parysz z klubu GKS Tychy,
natomiast najlepszym zawodnikiem
turnieju został Jakub Hurny, repre-
zentujący barwy Gwarka Zabrze.

- Ta profesjonalna gra, którą re-
prezentują nasi juniorzy, odbywa się
na naprawdę profesjonalnej na-
wierzchni – podkreśla Zdzisław Trze-
pizur, prezes Miejskiego Ośrodka
Sportu i Rekreacji w Zabrzu.

- Cieszę się ogromnie, że w tej
pięknej hali, w której udało nam się
wymienić nawierzchnię, odbywają
się zmagania młodych ludzi, którzy

pokazują nam kawał dobrej piłki –
uśmiecha się prezydent Zabrza Mał-
gorzata Mańka-Szulik.

Przypomnijmy, że modernizacja
hali przy ul. Matejki stała się możli-
wa dzięki pozyskaniu przez miasto
dofinansowania z Ministerstwa
Sportu i Turystyki. W ramach projek-
tu w miejscu zerwanej wykładziny

pojawiła się wykonana w nowocze-
snej technologii sztuczna trawa.
Nowa nawierzchnia ma wymiary
100 na 50 metrów. Na tej po-
wierzchni zostały wydzielone trzy
mniejsze boiska. Koszt inwestycji to
1,9 mln zł, z czego ponad 800 tys. zł
stanowiło pozyskane dofinansowa-
nia. GOR
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Najlepsi zawodnicy odbierają nagrody z rąk wiceprezydenta Zabrza Krzysztofa Lewandowskiego

Trójkolorowi z pucharem

ZA NAMI XXX MIĘDZYNARODOWY HALOWY TURNIEJ PIŁKI NOŻNEJ
O PUCHAR PREZYDENTA MIASTA ZABRZE

Osiem drużyn z czterech państw walczyło w hali Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji
w Zabrzu o puchar prezydenta miasta. Po dwudniowej rywalizacji po trofeum sięgnęli
młodzi piłkarze Górnika Zabrze.

Po puchar sięgnęli młodzi zawodnicy Górnika Zabrze Fot. UM Zabrze
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Dziesięć lat pełnych
napięć (cz. 1)

ALFRED SCHECHE - STAROSTA POWIATU ZABRSKIEGO

A lfred Georg Alexander August
Scheche urodził się 23 wrze-

śnia 1859 r. we Wrocławiu. Pocho-
dził z zamożnej rodziny mieszczań-
skiej. Jego rodzicami byli wrocławski
kupiec i bankier August Scheche
i jego żona Bertha. Alfred miał
o dziesięć lat starszego brata Her-
manna, prawdopodobnie rodzeń-
stwa było jednak więcej. Wczesne
dzieciństwo Alfreda to okres, w któ-
rym jego rodzina znacznie podnosi
swój status materialny. Jego ojciec,
który aktywność zawodową rozpo-
czął w latach 40. XIX wieku jako ku-
piec, prowadził handel towarami ko-
lonialnymi, wyrobami tytoniowymi
oraz suknem. W kolejnym dziesię-
cioleciu rozszerzył swoją działalność
o prowadzenie kolektury królew-
skiej loterii. Zajęcie to okazało się na
tyle dochodowe, że rodzina Scheche
zaczęła być zaliczana do zamożniej-
szej części mieszczaństwa wrocław-
skiego. Jednym z wyznaczników
tego statusu było nabycie okazałej,
trzypiętrowej kamienicy w samym
centrum miasta (Albrechstrasse 15,
obecnie ul. W. Stwosza). Prawdopo-
dobnie to tu na świat przyszedł Al-
fred, późniejszy starosta zabrzański.
Maturę zdał w 1879 r. w renomowa-
nym gimnazjum św. Marii Magdale-
ny. Szkoła ta cieszyła się dużym
uznaniem nie tylko w samym Wro-
cławiu, jej absolwentami byli rów-
nież synowie zamożnego miesz-

czaństwa, szlachty oraz śląskiej ary-
stokracji. Wielu z nich podejmowało
następnie studia wyższe, tworząc
elitę administracyjną, naukową, kul-
turalną Prus. W tym samym roku co
Alfred Scheche, maturę w gimna-
zjum św. Marii Magdaleny uzyskał
między innymi Hans Heinrich (1850-
1919), późniejszy książę von Pless,
hrabia Hochberg.

Kolejnym stopniem w edukacji
Alfreda Schechego były studia na
wydziale prawa Uniwersytetu Wro-
cławskiego (wówczas funkcjonują-
cego jako „Uniwersitas litterarum
Wratislanienis”). Po ich ukończeniu
rozpoczął pracę w administracji
państwowej. W 1883 r. był referen-
darzem sądowym przy Sądzie Ob-

wodowym w Kłodzku, w czerwcu
1885 r. rejencja wrocławska zatrud-
niła go na stanowisku referendarza
rejencyjnego, a po zdaniu państwo-
wego egzaminu prawniczego,
w 1889 r. został asesorem rejencyj-
nym. Przeniesiony został wówczas
do pracy w rejencji opolskiej. Tu po
raz pierwszy wszedł w konflikt z wła-
ścicielami ziemskimi mieszkającymi
w okolicach Opola. Właściciele ziem-
scy, będący „elitą władzy” na terenie
powiatu, poprzez swoich przedsta-
wicieli w sejmiku powiatowym oraz
wybranych przezeń reprezentantów
- deputowanych powiatowych lub
członków wydziałów powiatowych,
mogli w skuteczny sposób wpływać
(pozytywnie bądź negatywnie) na

Kiedy spotkają się silne osobowości, siła władzy, siła pieniądza oraz
wpływów, to wcześniej lub później musi zaiskrzyć. Nie inaczej było w latach dziewięć-
dziesiątych XIX wieku w Zabrzu. Z jednej strony nowy, przybyły z zewnątrz starosta,
dr Adolf Scheche, z drugiej, przedstawiciele lokalnej elity, na czele z nadradcą górniczym
Ewaldem Hilgerem i Juliusem Hochgesandem, dyrektorem naczelnym spółki „Donner-
smarckhütte”. Pomówienia, oskarżenia, pojedynek, a na końcu...? O tymmowa poniżej...

LEKCJAHISTORIIZ MUZEUMMIEJSKIMW ZABRZU

Schechestrasse, w głębi przechodząca w Schecheplatz Fot. Ze zbiorów MuzeumMiejskiego w Zabrzu
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działalność administracji samorzą-
dowej, na czele której, jako przed-
stawiciel władzy królewskiej, stał
starosta.

Sytuacja okazała się na tyle trud-
na, że Prezydent Rejencji Opolskiej,
który osobiście doceniał kompeten-
cje Alfreda Schechego, zdecydował
się przenieść go do powiatu o cha-
rakterze przemysłowym, gdzie „siła”
właścicieli ziemskich była mniejsza.
Należy zaznaczyć, że decyzja ta po-
parta była bardzo dobrymi referen-
cjami, jakie A. Schechemu wystawili
jego bezpośredni przełożeni. Ich
zdaniem, swymi kompetencjami
wyróżniał się na tle innych asesorów
rejencyjnych młodego pokolenia
i tym samym polecali go do awan-
su. W takich to okolicznościach Al-
fred Scheche pojawił się w Zabrzu.

Jaką sytuację zastał na miejscu?
Powiat zabrski utworzony w wyniku
podziału powiatu bytomskiego
w 1873 r. funkcjonował już 19 lat.
Specyfiką tego terenu było duże
znaczenie zakładów przemysłowych
(zwłaszcza kopalń, hut) oraz zarzą-
dzającej, bądź będącej ich właścicie-
lami, nowej lokalnej elity. Jak się
wkrótce okaże, układ ten wkrótce
stanie się powodem permanentnej
„walki” pomiędzy lokalnymi elitami
władzy, a starostą dr Alfredem Sche-
chem.

Informację o zmianie na stano-
wisku starosty opublikowano w ga-
zecie urzędowej „Zabrzer Kreis-
Blatt”. W numerze z dnia 22 paź-
dziernika informowano, że 17 paź-
dziernika, z urzędu starosty ustępu-
je Carl Parisius, a stanowisko obej-
muje radca rejencyjny dr Alfred
Scheche. Kandydata (jednego) na
stanowisko starosty miał prawo za-
proponować sejmik powiatowy. Jed-
nak administracja centralna, jaką
w tym przypadku reprezentował
Prezydent Rejencji Opolskiej, wysła-
ła dr Alfreda Schechego do Zabrza
na tymczasowe zastępstwo. Po
przewidzianej prawem rezygnacji
miejscowego sejmiku powiatowego
z wyboru własnego kandydata, 19
czerwca 1893 r. asesor rejencyjny dr
Alfred Scheche zatwierdzony został
na stanowisku starosty.

W związku z powyższym, można
było oczekiwać, że współpraca po-
między nowym starostą, a miejsco-

wą elitą władzy, ułoży się pomyślnie.
Okazało się, jednak, że ambicje po
obu stronach oraz rozbieżne intere-
sy w stosunkowo krótkim czasie roz-
poczęły konflikt, który, jak się okaza-
ło, wpłynął na cały okres sprawowa-
nia przez A. Schechego urzędu.

O co chodziło? Kto reprezento-
wał obie strony konfliktu? Pierwsze
informacje o zastrzeżeniach odno-
śnie starosty pochodzą z roku 1895.
Wówczas na łamach gazety „Ratibo-
rer Anzeiger” pojawił się artykuł,
w którym Adolf Scheche oskarżony
został o defraudację publicznych
pieniędzy, które zdaniem anonimo-
wych informatorów, miał przezna-
czyć na budowę dla siebie mieszka-
nia. Kolejnym krokiem było wysła-
nie, również przez anonimowych
autorów, pisma do ministra sprawa

wewnętrznych Prus, w którym
oskarżyli jednego z najbliższych
współpracowników starosty Sche-
chego, sekretarza powiatowego
Hermanna Breyera, o przyjmowanie
łapówek w zamian za wydawanie lo-
kalnym firmom budowlanym kon-
cesji na budowę dróg.

Z korespondencji pomiędzy mi-
nistrem spraw wewnętrznych, pre-
zydentem Rejencji Opolskiej oraz
samym pomówionym wynika, że
władze sytuacji nie zamierzały zata-
ić. Wydaje się, że zdaniem przeciw-
ników starosty Schechego sprawy
toczyły się zbyt wolno. Stąd we
wrześniu 1899 r. z Zabrza ponownie
wysłano anonimowy list do Mini-
sterstwa Spraw Wewnętrznych,
w którym napisano, że sposób spra-
wowania urzędu przez starostę
Schechego jest skandalem dla pań-
stwa.

Sytuacja w powiecie rzeczywi-
ście była trudna. O jej skali świadczą
sytuacje, do jakich dochodziło na
posiedzeniach sejmiku powiato-
wym. Praktyką było, że część człon-
ków sejmiku powiatowego w ogóle
nie przychodziła na zebrania, raz
była to grupa skupiona wokół osoby
starosty Adolfa Schechego, raz zwo-
lennicy deputowanego powiatowe-
go (zastępcy starosty) Ewalda Hilge-
ra (nadradca górniczy). Napięcie
w stosunkach pomiędzy obu panami
osiągnęło taki poziom, że E. Hilger
wyzwał starostę na pojedynek. Ten
jednak wyzwanie odrzucił i na dłuż-
szy czas wyjechał na urlop... CDN

Urszula Wieczorek, Muzeum Miejskie w Zabrzu

Budynek Starostwa Powiatowego w Zabrzu, z dobudowanym (1892-1894) skrzydłem
południowym, mieszczącym na pierwszym piętrze mieszkanie starosty.
Fot. Pocztówka ze zbiorówWłodzimierza Wysockiego

Dr August Scheche w służbowym uniformie,
z okresu, w którym pełnił urząd starosty
zabrskiego Fot. Ze zbiorów Archiwum Państwowego
w Katowicach, Oddział w Gliwicach



Na41 miast metropolii zajmu-
jemy trzecie miejsce w ka-

tegorii zieleńców i mamy piątą lo-
katę pod względem zieleni ulicznej.
Kontynuacją tych działań będzie
między innymi utworzenie ogrodu
na dachu centrum przesiadkowego
powstającego przy ulicy Goethego
– mówi prezydent Zabrza Małgo-
rzata Mańka-Szulik. - Utrzymujemy
obrany dotąd zielony kierunek.

W ubiegłym roku razem z młodzie-
żą posadziliśmy drzewa z okazji
stulecia Zabrza. Także przy nowej,
oświetlonej i komfortowej ścieżce
rowerowej wzdłuż ulicy Ofiar Katy-
nia, która łączy Mikulczyce z Rokit-
nicą, nasadziliśmy blisko trzysta
drzew oraz tysiące krzewów i in-
nych roślin – dodaje.

Przypomnijmy, że w ramach akcji
„100 drzew na 100-lecie Miasta”

w parku im. rtm. Witolda Pileckiego
sadzono buki. Buczyna wybrana zo-
stała nieprzypadkowo. Hektar drze-
wostanu potrafi usunąć z powietrza
do 50 ton pyłu rocznie. Aktualnie
trwa również rewitalizacja parku przy
ul. Dubiela, który jest niezwykle chęt-
nie odwiedzany przez mieszkańców.
Odtworzona została zabytkowa fon-
tanna, nowe oblicze zyskuje strefa
wejściowa do kompleksu. GOR

Jesteśmy lideremmetropolii
w nasadzeniach drzew

POPRZEMYSŁOWE ZABRZE TO JEDNOCZEŚNIE JEDNO
Z NAJBARDZIEJ ZIELONYCH MIAST W REGIONIE

Pierwsze miejsce w Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii zajęło Zabrze w opublikowa-
nymwłaśnie rankingu dotyczącym bilansu „ubytki – nasadzenia drzew”. Tylko 65 drzew zo-
stało wyciętych na terenie Zabrzaw 2021 r., przy liczbie nasadzeńwynoszącej 1200 sztuk.

Akcja sadzenia drzew w parku im. rtm. Witolda Pileckiego Fot. UM Zabrze
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SPRZEDAŻ
OZDOBNYCH
KAMIENI

OGRODOWYCH
ZABRZE,

ul. Ofiar Katynia 56
Tel. 32 274 93 92

www.bella-stone.pl

W drodze po wędkarskie laury Fot. UM Zabrze


